
سینمـــا

۲ نمایش »پزشک نازنین« و »چخوف خوانی 
زیرنظر نماینده فدراسیون روسیه« از ۱۴ بهمن 
اجرا خواهند شد. نمایش »پزشک نازنین« و 
»چخوف خوانی زیرنظر فدراسیون روسیه« 
به تهیه کنندگی، طراحی و کارگردانی اشکان 
خطیبی که در اسفند ۹۸ برابر با اولین تعطیلی 
کرونا متوقف شد، پس از چهار سال آموزش و 
تمرین از ۱۴ بهمن اجرای خود را در تماشاخانه 
سپند آغاز خواهد کرد. »پزشک نازنین« براساس 
نمایشنامه  نیل سایمون، ترجمه شهرام زرگر 
با طراحی و کارگردانی اشکان خطیبی برای 
سومین بار است که توسط او و هنرجویانش 
روی صحنه می رود. این نمایش از اجراهای 
پرمخاطب سال ۹۷ و ۹۸ محسوب می شود و 
انجمن منتقدان خانه تئاتر نیز از اشکان خطیبی 
»چخوف خوانی  همچنین  کرد.  قدردانی 
زیرنظر نماینده فدراسیون روسیه« براساسِ 
نمایشنامه هایی از مایکل فرین، ترجمه شهرام 
امید  زرگر، نویسندگی اشکان خطیبی و 
سهرابی، با طراحی و کارگردانی خطیبی برای 

بار دوم است که روی صحنه خواهد رفت.

»خطیبی« ۲ نمایش به 
صحنه می برد

قطعه موسیقی »شبگرد« با صدای نیما 
بازیگر،  رئیسی منتشر شد. نیما رئیسی، 
گوینده و خواننده ایرانی در جدیدترین فعالیت 
موسیقایی خود، قطعه »شبگرد« را منتشر کرد. 
آهنگسازی و تنظیم این قطعه را اشکان دباغ 
عهده دار بوده و ترانه آن را حسن علیشیری 
سروده است. رئیسی که به تازگی کنسرتی زنده 
با اجرای قطعات نوستالژیک در تالار رودکی و 
در قالب ویژه برنامه شب یلدای رادیو نمایش 
روی آنتن برد، تک آهنگ جدید خود با عنوان 
»شبگرد« را در فضایی پاییزی و با تمی عاشقانه، 
به عرصه موسیقی عرضه کرده است. در اجرای 
این قطعه، نوازندگانی چون شروین شهبازی 
)گیتارآکوستیک(، امیر دانایی )گیتارالکتریک(، 
هومن نامداری )ساکسفون( و همایون نصیری 

)پرکاشن(، رئیسی را همراهی کرده اند.

»رئیسی« قطعه 
»شبگرد« را خواند

رو بـــه رو
امین تارخ: 

وعده های کلاس های بازیگری 
ساده انگاری است

بازیگر تئاتر، سینما با انتقاد از موسسه های آموزش بازیگری 
بیان کرد: برخی از آنها مدعی می شوند که با دوره های کوتاه مدت 
شرکت کننده را وارد کار حرفه ای می کنند که ساده انگاری است. 
امین تارخ مهمان برنامه »پرانتزباز« رادیو نمایش به تهیه کنندگی 
و سردبیری مارال دوستی بود و صحبت هایی را در رابطه با آموزش 
بازیگری بیان کرد. تارخ در ابتدای این گفت وگو با اشاره به ضروت 
آموزش بازیگری اظهارکرد: اینکه اصولا این هنر نیازمند آموزش است 
یا خیر که جوابش مثبت و بسیار روشن است. هنر بازیگری مثل هر 
هنر دیگری هم برخوردار از علم و هم برخوردار از هنر و خلاقیت است؛ 
بنابراین طبیعی است که نیازمند آموختن و آموزش است. وی ادامه 
داد: اگر این نیاز نبود و اگر که این نیاز خودش را به درستی به اثبات 
نرسانده بود بی تردید در سال ۱۹۷۵ مثلا در یک جامعه ای مثل آمریکا 
یا فرانسه در حدود ۷۰ یا ۸۰ دانشگاه و دانشکده در این حوزه فعالیت 
نداشت. اینها را اضافه کنید به بسیاری از آموزشگاه های آزاد بازیگری و 
کالج های بازیگری که اصولا در زمینه  آموزش بازیگری صاحب سبک و 
صاحب نظر هستند. این بازیگر سینما و تلویزیون بیان کرد: در مملکت 
ما هم آموزش بازیگری به شکل دانشگاهی و آکادمیک بوده  است. در 
سه دهه  گذشته علی الاصول این نظریه اثبات شد که آموزش بازیگری 
در زمره  نیازهای اولیه  هنر سینما و هنر تئاتر است اما بدون اینکه قصد 
و نظری راجع به سیاست کلی وزارت ارشاد و یا مسئولان فرهنگی 
داشته باشیم و بدون اینکه از همکاران خودمان شکایتی داشته باشیم، 
احساس می کنم که شاید در یکدهه  گذشته یا نزدیک به دهه  گذشته 
یک مقداری سهل انگاری شد و حساسیت های لازم نشان داده نشد. 
بازیگر سریال »آقازاده« و »اغما« با انتقاد از برخی موسسات آموزش 
بازیگری اظهارکرد: من بدون ذکر نام عرض می کنم که موسسات 
آموزشی  ای هستند که برنامه  آکادمیک منظم، فکر شده و حساب 
شده ای ندارند و به هر حال مدعی این هستند که حتی دوره های 
کوتاه مدت چهار روزه و دوره های کوتاه مدت یک هفته ای دارند و گاه 
پیشنهاد می کنند که ما دوستان را بعد از چند روز یا چند ماه آموزش 
راهی عرصه های حرفه ای می کنیم که به نظرم قدری زیاده گویی، 

ساده انگاری و سهل انگاری است. 
  نظارت نهادها

وی درباره نظارت نهادها روی این آموزشگاه ها تصریح کرد: البته 
طبیعی است که وزارت ارشاد نظارت های خودش را دارد ولی هستند 
بسیاری که به هر حال این را تبدیل به یک وسیله  پول سازی کنند 
و موفق هم نبوده، نیستند و نخواهند بود چون این مقوله نیاز به 
برخورداری از یک علم دارد و بایدی شناسایی شود که چه مواد درسی در 
زمینه  آموزش بازیگری مهم است. بازیگر »معصومیت از دست رفته« در 
ادامه با طرح چند پرسش گفت: آیا تقویت حس در آن  نهادی که مدعی 
آموزش بازیگری است شناسایی شده  است؟ آیا تحلیلی برای تخیل و 
تمرکز دارد؟ آیا راجع به صدا، بیان و پرورش این ۲ مقوله برنامه ریزی 
کرده است؟ استادی که توان این آموزش را داشته باشد در اختیار 
دارد؟ و یا اصولا پایه  بازیگری را که با بداهه سازی در آموزش بازیگری 
وجود دارد شناسایی کرده و برای آن تدارکی دیده اند؟ آیا برای سینما 
و بازیگری جلوی دوربین و بسیاری از واحدهای درسی که موضوعیت 
و مشروعیت دارد و برای هنرجوی بازیگری لازم و ضروری است تدارک 
دیده شده  است؟ چگونه می شود این همه مواد درسی را در مدت چهار 
روز تدریس کرد؟ وی در پایان درباره وعده های این موسسه ها بیان کرد: 
من سراغ دارم دوستانی را که قول و وعده و وعید حضور در یک کلاس 
چهار روزه می دهند و یا وعده و وعید می دهند و یک آموزش کوتاه مدت 
یک هفته ای تحت عنوان برگزاری ورکشاپ ها دارند که اینها می تواند 

کمک کننده باشد اما همه چیز را تشکیل نمی دهد. 
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بازیگر مجموعه تلویزیونی »ستایش« گفت: 
من یک نقش را صــرفا برای گرفتن سیمـــرغ 
نمی پذیرم، سعی می کنم اگر حتی یک سکانس 
بازی دارم آن را به بهترین شکل ممکن ایفا کنم، 
برای شخص من رضایت خودم و مخاطــب از 
نقش هایم مهمتر از گرفتن جوایز است. فریبـا 
نادری اظهارداشت: در حال حاضر چندیـــن 
پروژه سینمایی به من پیشنهاد شده که در حال 
مطالعه فیلمنامه آنها هستم، این روز ها نسبت به 
قبل بیشتر به سینما فکر می کنم و خوشبختانه 
پیشنهادات خوبی هم داشتم. وی در همین راستا 
ادامه داد: فکر می کنم طی سال های گذشته 
کارم را در سریال های تلویزیونی انجام داده ام و 
نقش های مختلفی را هم ایفا کردم، سعی کردم 
بعداز دو سال کرونایی بازگشتم با حضور در 
سینما باشد، به تازگی هم بازی در فیلم سینمایی 
»سلوک« به کارگردانی عباس رافعی را پشت سر 
گذاشته ام. بازیگر فیلم سینمایی »سلوک« 
درباره نقش خود در این فیلم اظهارکرد: طبیعتا 

نقش را دوست داشتم که آن را پذیرفتم، از سویی 
کارکردن با عباس رافعی اتفاق مثبت و خوبی 
است، در این فیلم یک نقش مکمل، اما متفاوت 
و تاثیرگذار را بازی می کنم، »سلوک« فیلم 
خوبی از کار در آمده و می توان گفت که اثری 
کاملا زنانه بوده و حال و هوای آن هم در همین 
راستاست. وی درباره حضورش در جشنواره فیلم 
فجر افزود: امسال خوشبختانه با فیلم سینمایی 
»خائن کشی« به کارگردانی مسعود کیمیایی 
راهی جشنواره فیلم فجر خواهم شد، این فیلم 
اتفاقی بزرگ در کارنامه کاری من است، هرچند 
نقش بسیار کوتاهی را در این فیلم ایفا می کنم، 
اما به نظرم نقشی کامل و با جزئیات فراوان است. 

 تلویزیون را دوست دارم
بازیگر فیلم »خائن کشی« درباره احتمال 
دریافت سیمرغ بلورین جشنواره فیلم فجر 
اظهارکرد: من از پیش یک نقش را برای گرفتن 
سیمرغ نمی پذیرم، سعی می کنــم اگر حتی 
یک سکانس بازی دارم آن را به بهترین شکل 

ممکن ایفا کنم، برای شخص من رضایت خودم 
و مخاطب از نقش مهمتر از گرفتن جوایز است، 
بعداز آن اگر اتفاقی هم برای آن نقش افتاده 
و جایزه ای بگیرد قطعا خوشحال خواهم شد. 
بازیگر سریال »غیرمحرمانه« در همین راستا 
ادامه داد: من هنوز فیلم »خائن کشی« را ندیده ام، 
اما با توجه به پشت صحنه قدرتمند آن مطمئنم 
که فیلم خوبی از کار در خواهد آمد. امیدوارم 
مخاطبان این فیلم را در جشنواره ببینند و در 
ادامه نقش من هم مورد رضایتشان واقع شود. 
نادری درباره حضور دوباره خود در تلویزیون 
اضافه کرد: من همواره تلویزیون را دوست دارم 
و برای مخاطبان تلویزیونی هم احترام ویژه ای 
قائلم، همیشه ثابت کردم که به این مدیوم علاقه 
دارم منتها اگر نقش خوبی به من پیشنهاد 
شود بازی در آن را می پذیرم. بازیگر مجموعه 
تلویزیونی »ستایش« در همین رابطه تاکیدکرد: 
طی ماه های گذشته پیشنهادات بسیار زیادی 
را برای بازی در تلویزیون داشتم، اما اکثریت 
نقش هایم تکراری و کم ریسک بوده اند به همین 
دلیل ترجیح دادم آنها را نپذیرم، در حال حاضر 
به جایی رسیده ام که نمی خواهم هر نقشی 
را قبول کرده و خودم را تکرار کنم، حتی اگر 
دستمزد خوبی بابت یک کار بدهند، اما نقش 
تکراری باشد آن را نخواهم پذیرفت. وی در 
همین راستا خاطرنشان کرد: طی این سال ها 
خودم را در تلویزیون ثابت کرده ام و می دانم که 
مخاطب انتظار بازی در یک نقش تکراری را ندارد، 
به همین خاطر شک نکنید اگر پیشنهاد خوبی 
باشد در تلویزیون بازی می کنم و اینطور نیست 
که به خاطر سینما تلویزیون را کنار گذاشته باشم. 

بـازیگر فیلـــم »صورت فلکی« گفـــت: 
خوشبختانه امسال با 3 فیلم راهــی جشنواره 
فیلم فجر خواهم شد، »بیرو« به کارگــردانی 
مرتضی علی عباس میرزایی، »بدون قرارقبلی« 
به کارگردانی بهروز شعیبی و یک فیلم دیگر 
کــه هنوز اخبار بازیگرانش منتشر نشــده، 
3 فیلمی هستنــد که در آنهـا به ایفای نقــش 
پرداختم.  امیـــن میری افزود: نکته مهم در 
مــورد این 3 فیلــم این است که هرکدام در 
ژانــر و سبکی متفاوت ساخته شده اند، همین 
تنوع باعث شده تا حضورم در این سه فیلم 
برایم جذابیت های خاص خود را داشته باشد.  
بازیگر فیلم سینمایی »بیرو« در همین رابطه 
اظهارداشت: واقعیت امر طبیعتا هر سه فیلم را 
دوست داشته ام که در آنها حضور یافتم، از نظر 
من فیلمنامه و داستان هر سه اثر دوست داشتنی 
هستند و از سویی تولید خوبی را هم پشت سر 
گذاشتند و به نظرم می توانند حضوری موفقی 
در جشنواره فیلم فجر چهلم را تجربه کنند. وی 
درباره احتمال دریافت سیمرغ بلورین جشنواره 

فیلم فجر افزود: واقعیت هنوز فیلم ها را ندیده ام و 
نمی توانم در مورد این اتفاق قضاوتی کنم. بازیگر 
فیلم »صورت فلکی« در همین راستا اضافه کرد: 
طبیعتا تا آثار اکران نشوند و داوران و مخاطبان 
آنها را نبینند نمی توانم در مورد شانس خود 
برای دریافت سیمرغ چیزی بگویم و درواقع باید 
مخاطبان و منتقدان در این مورد نظر بدهند که 
من این شانـس را دارم و یا مستحق آن هستم 
یا خیر، طبیعتا من هم مثل هر بازیگری از 
گرفتن سیمرغ بلورین جشنواره فیلم فجر و یا 
نامزدشدن برای این جایزه خوشحال می شوم 
و این اتفاقی مهم برای من است، در غیــر این 
صورت اگر بخواهم بگویم که این جایزه چندان 

برایم مهم نیست دروغی بزرگ است. 
 آثار کنونی کنجکاوبرانگیزند

وی درباره آثار راه یافته به جشنواره فیلم فجر 
در دوره چهلم اضافه کرد: من برخی از فیلمنامه 
آثار راهی جشنواره را خوانده ام، طبیعتا در 
سه فیلم بازی کردم و در برخی هم نتوانستم 
گروه را همراهی کنم، اما با توجــه به همین 

خوانش می توانم بگویم که فیلم های خوبی راهی 
جشنواره شده اند و گا ها برخی فیلم ها می توانند 
شگفتی ساز شوند. میــری درباره چهره های 
غایب جشنواره فیلم فجر تاکید کرد: شخصا 
به جشنواره فیلم فجر امسال و آثاری که در 
آن اکران می شوند امیدوار هستم و پیش بینی 
جشنواره خوبی را می کنم، اما طبیعتا اگر برخی 
آثار و چهره ها راهی جشنواره می شدند هیجان و 
شور بیشتری به این رویداد می آمد. وی ادامه داد: 
البته برخی از آثار اعلام کردند که به جشنواره 
نرسیده اند، اما مثلا اطلاع دارم که فیلم »علت 
مرگ نامعلوم« کاملا آماده بود و اگر به جشنواره 
می آمد بدون شک یکی از آثار شاخص این دوره 
از جشنواره می بود، طبیعتا حضور گسترده 
و متنوع از جوانان و چهره های شناخته شده 
هیجان این رویداد سینمایی را بیشتر می کرد، 
اما به هر ترتیب آثار کنونی هم کنجکاو برانگیز 
هستند و می توان به آنها امید داشت. میری 
درباره حضورش در تلویزیون خاطرنشان کرد: در 
حال حاضر سریال آماده پخش »گیل دخت« را 
دارم که هنوز مشخص نیست که چه زمانی روی 
آنتن می رود، قرار بود که این سریال دیماه روی 
آنتن برود، اما به تعویق افتاد و هنوز هیچ خبری 
از نوبت جدید پخش آن به ما اعلام نشده است. 

امین میری: 

برخی از فیلم های جشنواره می توانند شگفتی ساز شوند

فریبا نادری: 

نمی خواهم 
 خودم را 

تکرار کنم 

محمدحسین نیرومند: 
 سینما برای ارتقا نیازمند 

مباحث تئوریک است
عضو هیات انتخاب چهلمین جشنواره فیلم 
فجر عنوان کرد: اگر سینمایی را می خواهیم 
که با مفاهیم انقلاب شکل گرفته باشد، نیازمند 
جدی گرفتن مباحــث تئوریک هستیم که 
نیازمند حضور منتقدان و اندیشمندان در این 
عرصه است تا نقد درستی برای آثار بیان کنند. 
به گزارش مرکز اطلاع رسانی روابط عمومی 
چهلمین جشنواره فیلم فجر، محمدحسین 
نیرومند درباره انتخاب فیلم ها در این دوره 
جشنواره گفت: به امید خدا با برپایی جشنواره 
فیلم فجر بعد از دو سال درگیری جامعه با 
همه گیری بیماری کرونا، امکان شکل گیری 
جمعی این رویداد سینمایی فراهم خواهد 
شد. در چهلمین جشنواره فیلم فجر با چهار 
نسل فیلمساز در ارتباط هستیم و این به نوعی 
بیانگر این است که نسل های مختلف در این 
رویداد سینمایی حضور دارند. وی ادامه داد: 
نسل های جدید سینمای ما از طریق دانشگاه 
وارد این عرصه شده اند و این در حالی است 
که دانشگاه های ما غالبا »چگونه گفتن« را 
به دانشجو می آموزند و »چه گفتن« را یاد 
نمی دهند. بنابراین جنبه های فرمی آثار 
بیشتر به چشم می آید و مفاهیم سطحی 
بیان می شود. نیرومند گفت: در سینما قبل 
از اینکه »بیان« داشته باشید، باید بدانید 
که چه نکته ای برای بیان دارید. مشکل ما 
این است که بین رویت و روایت موضوع، 
رویت به درستی انجام نشده و آن نگاهی که 
به هستی و جامعه باید داشته باشیم، شکل 
نگرفته است. زمانی که این موضوع تهی باشد، 
طبیعتا نحوه بیان به فرم خلاصه می شود. عضو 
هیات انتخاب جشنواره فیلم فجر با اشاره به 
مشکلات موجود در دریافت بحث مبانی هنر 
در سینمای ایران، توضیح داد: آن چیزی که 
باید در آینده برایمان اتفاق بیفتد، این است 
که سینماگران ما خودشان را موظف بدانند 
تا بیشتر مطالعه کنند. زنده یاد علی حاتمــی 
را در نسل گذشته سینما داشتیم که بسیار 
زیبا می نوشت چرا که مطالعه او وسیع بود. 
سینماگران ما اگر می خواهند مطرح شوند، 
باید ذخیره ذهنی شان را از مفاهیم، انبوه کنند 
تا بتوانند رویت شان از هستی را به طور درست 
بیان کنند. مشاور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
در امور هنری با اشاره به اینکه مدیران برگزاری 
این دوره از جشنواره، مباحث فرهنگی را جدی 
گرفته اند و این می تواند جریان ساز باشد، 
عنوان کرد: اگر ما سینمایی را می خواهیم 
که با مفاهیم انقلاب شکل گرفته، این نیاز 
به جدی گرفتن مباحث تئوریک دارد که در 
این صورت منتقدان و اندیشمندان باید در 
این عرصه حضور داشته باشند و نقد درستی 
برای آثار بیان کنند. هنرمند اثری را تولید 
می کند ولی این منتقد است که آن اثر را کشف 

می کند. 


